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توسعه کشور بدون توجه و اهتمام کافی به افزایش تعاملات 
تجاری با سایر کشورها امکان پذیر نیست. محدودیت هایی 
که کشور در سرمایه گذاری جهت توسعه پروژه های داخلی 
دارد لزوم توسعه سرمایه گذاری خارجی را بیش از پیش نمایان 
می سازد. دانش فنی زمانی حاصل می شود که شرکت های 
خارجی حاضر به سرمایه گذاری و مشارکت در پروژه های 
داخلی کشور شوند و بدین ترتیب ما می توانیم از ظرفیت ها و 
پتانسیل هایی که در تعامل و همکاری بیشتر با سایر کشورها 
ایجاد می شود در راستای تامین منافع ملی بهره مند شویم. 
از ۲۱ سال پیش قراردادی سه جانبه میان ایران، هند و 
چین در خصوص کریدور شمال و جنوب به امضا رسید، اما 
متاسفانه به آن اهدافی که در پروژه مزبور تعیین شده بود 
دست پیدا نکردیم. علاوه بر آن از سال ۲۰۱۶ قراردادی هم 
میان ایران، هند و افغانستان در خصوص توسعه چابهار و 
استفاده از ظرفیت های این بندر به امضا رسید که متاسفانه 
در این موضوع هم اهدافی که مدنظر بود محقق نشد. باید 
به این نکته توجه داشته باشیم که هند یکی از کشورهای 
بزرگ اقتصادی جهان است و تا چند سال دیگر جزو ۴ اقتصاد 
قدرتمند در سطح دنیا به حساب خواهد آمد و همچنین 
سطح دانش و تکنولوژی بالایی نیز در این کشور وجود دارد. 
طبیعی هست که هند نیز به دنبال تامین منافع، امنیت و 
به دست آوردن آمال و آرزوهای خودش هست، اما باید به 
این موضوع اشاره کنیم که قرارداد هند با ایران در خصوص 
ج از کشوری است که هند در  چابهار اولین پروژه  بندری خار
اداره آن مشارکت دارد و از این روی برای آنها جذاب و البته 
دارای اهمیت، منفعت و مزیت خواهد بود بنابراین، تعامل 
با کشورهای خارجی و توسعه مناسبات خارجی ایران در 
راستای تامین منافع ملی است و هند نیز جزو یکی از آن 
کان  کشورهایی است که می تواند در این مسیر برای ایران کما
مثمرثمر واقع شود. هندی ها روابط راهبردی با آمریکا دارند 
گر دولت این کشور کمتر تحت تاثیر آمریکا واقع شود،  و حتی ا
اما بخش خصوصی آن از آمریکا تاثیرپذیر خواهد بود کما 
اینکه بخش خصوصی چین نیز تحت تاثیر آمریکاست چرا که 
گر  آنها منافع نقش و سهم خود را در اقتصاد آمریکا دارند و ا
آنگونه که مدنظر آمریکا هست پیش نروند باید هزینه آن را 
بدهند که این می تواند شامل نقش کمتر آنها جهت مشارکت 
در پروژه های اقتصادی با آمریکا در آینده یا عدم بهره مندی 
از اعتباراتی باشد که بانک های تحت نفوذ آمریکا می توانند 

به آنها ارائه دهند. 
طبیعتاً تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران می تواند 
موانع زیادی را پیش روی توسعه همکاری های تجاری ایران 
با سایر کشورها فراهم آورد، اما به تدریج این ابزار تحریمی 
آمریکا علیه کشورهای مستقل کُند و کُندتر می شود. بحث 
که  مدیریت پروژه چابهار امروز بحث نرم افزاری است، چرا
از بُعد سخت افزاری جرثقیل ها و سایر دستگاه های مورد 
نیاز در آنجا مستقر شده اند. وقتی که این قرارداد به مدت ۱۰ 
ساله تنظیم شده یعنی ایرانی هایی که در کنار هندی ها در 
این پروژه مشغول به فعالیت و همکاری هستند می توانند از 
دانش و تکنولوژی آنها بهره مند شوند، یاد بگیرند و در آینده 
نزدیک خودمان صاحب این تکنولوژی می شویم، همچنین 
به معنای دیگر این قرارداد را می توان مصداقی از مفهوم 
گر ما بتوانیم چین و برخی  انتقال تکنولوژی در نظر بگیریم. ا
دیگر از کشورها را هم در پروژه چابهار مشارکت دهیم می تواند 
تضمینی جهت عملیاتی شدن و تحقق اهداف تعیین شده 
در این پروژه و البته ایجاد نوعی رقابت میان سرمایه گذاران 
خارجی در این پروژه به حساب  آید. توسعه بندر چابهار ۵ 
فاز دارد و آنچه در حال عملیاتی شدن است تنها فاز اول آن 
است بنابراین به نظر می آید وارد کردن و سهیم کردن چین و 
برخی دیگر از کشورها در این پروژه می تواند کمک به تسریع 
و تسهیل اجرایی شدن این پروژه باشد. یکی از سیاست های 
موفقی که در دولت سیزدهم در حال اجرایی شدن است 
سیاست توسعه تعاملات با کشورهای همسایه و منطقه ای 
است و در این قالب باید گفت که ایران و هند نیز متقابلاً 

یکدیگر را همسایگان خود می دانند. 

 فرصت یا تهدید؟

 

یادداشت

 تحریف هم حدی دارد نه
 تا ۱۸۰ درجه!!!

ادامه از صفحه 3
قرآن کریم در کمال صراحت »فرمود فان 
گر بیم دارید  خفتم أن لا تعدلوا فواحده« ا
گر به خود اطمینان  که عدالت نکنید، یعنی ا
ندارید که با عدالت رفتارکنید، پس به یکی 
در  مطهری  استاد  همچنین  کنید.  کتفا  ا
جای دیگر تصریح دارد: »در فقه اسلامی 
گر بیم داری که استعمال آب  می گویند: »ا
گر بیم  «، »ا برای بدنت زیان دارد وضو نگیر
 .» داری که روزه برایت زیان دارد روزه نگیر
این دو دستور در فقه اسلامی رسیده است. 
شما افراد بسیاری را می بینید که می پرسند 
می ترسم آب برایم زیان داشته باشد، وضو 
بگیرم یا نگیرم؟ می ترسم روزه برایم ضرر 
داشته باشد، روزه بگیرم یا نگیرم؟ البته 
این پرسش ها پرسش های درستی است. 
چنین اشخاصی نباید وضو بسازند و نباید 
روزه بگیرند. ولی نص قرآن کریم است که 
گر بیم دارید که نتوانید میان زنان خود به  »ا
عدالت رفتار کنید، یک زن بیشتر نگیرید« . با 
این حال آیا شما در عمر از یک نفر شنیده اید 
که بگوید می خواهم زن دوم بگیرم اما بیم 
دارم که رعایت عدالت و مساوات میان آنها 
که نشنیده ام  نکنم، بگیرم یا نگیرم؟ من 
حتما شما هم نشنیده اید. سهل است، 
مردم ما با علم و تصمیم اینکه به عدالت 
رفتار نکنند، زنان متعدد می گیرند و این کار 
را به نام اسلام و زیر سرپوش اسلامی انجام 
می دهند. اینها هستند که با عمل ناهنجار 
خود اسلام را بدنام می کنند«. اندک تأملی 
در این فراز کتاب شهید مطهری کافی است 
تا ثابت شود که نسبت دادن نظریه ترغیب به 
چندهمسری مردان متمول به معاون رئیس 
جمهور تا چه اندازه کذب است. بدیهی است 
همان طور که انسیه خزعلی در مطلب خود 
به شرایط اسلام برای تعدد زوجات اشاره 
کرده، شرط عدالت و دشواری امکان تحقق 
آن نزد مردان و از طرفی منع صریح قرآن از 
چندهمسری به دلیل بیم ناتوانی نسبت به 
رعایت عدالت، دلیل محکمی است بر اینکه 
معاون رئیس جمهور نه تنها در مقام دعوت 
مردان متمول به چند همسری نیست، 
بلکه از ایشان می خواهد با دستگیری مالی 
از جوانان محروم از امکان ازدواج، زمینه 
تشکیل زندگی را برای آنها فراهم کنند و از 
عواقب افتادن در ورطه ظلم و بی عدالتی 
در صورت چند همسری بپرهیزد. در جای 
و  اصل  این  به  مطهری  شهید  نیز  دیگر 
شرط مهم یعنی عدالت اشاره می فرمایند: 
»در دنیای قبل از اسلام اصل عدالت به 
هیچ وجه رعایت نمی شد، نه میان خود 
زنان و نه میان فرزندان آنها، در مقاله ۲۷ از 
کریستینسن و دیگران نقل کردیم که در ایران 
ساسانی رسم تعدد زوجات شایع بود و میان 
زنان و همچنین میان فرزندان آنها تبعیض 
قائل می شدند یکی یا چند زن ، زنان ممتاز 
)پادشاه زن( خوانده می شدند و از حقوق 
کامل برخوردار بودند، سایر زنان به عنوان 
کر زن و غیره خوانده می شدند و مزایای  چا
کر زن  قانونی کمتری داشتند. فرزندان چا
گر از جنس ذکور بودند در خانه پدر به  ا
گر دختر بودند  فرزندی پذیرفته می شدند و ا
به فرزندی پذیرفته نمی شدند اسلام همه 
این رسوم و عادات را منسوخ کرد و اجازه 
نداد که برای یک زن یا فرزندان او امتیازات 
قانونی کمتری قائل گردند. ویل دورانت در 
جلد اول تاریخ تمدن ضمن بحث از تعدد 
زوجات می گوید: »به تدریج که ثروت نزدیک 
فرد به مقدار زیاد جمع می شد و از آن نگرانی 
پیدا می کرد که چون ثروتش به قسمت های 
زیادی منقسم شود سهم هر یک از فرزندان 
کم خواهد شد، این فرد به فکر می افتاد که 
میان زن اصلی و سوگلی خود فرق بگذارد تا 
میراث تنها نصیب فرزندان زن اصلی شود.« 
این جمله می رساند که تبعیض میان زنان 
و فرزندان آنها در دنیای قدیم امر رایجی 
بوده است. ولی عجیب این است که ویل 
دورانت بعد به سخنان خود چنین ادامه 
، تقریبا زناشویی  می دهد: »تا نسل معاصر
در قاره آسیا بدین ترتیب بوده است. کم کم 
زن اصلی مقام زن منحصر به فرد را پیدا کرد و 
زنان دیگر یا محبوبه های سری مرد شدند و 
یا اصلا از میان رفتند«. ویل دورانت توجه 
نکرده یا نخواسته توجه کند که چهارده قرن 
است که در آسیا در پرتو دین مقدس اسلام 
رسم تبعیض میان فرزندان منسوخ شده 
است. یک زن اصلی و چند محبوبه سری 
داشتن جزء رسوم اروپایی است نه، آسیایی 
این رسم اخیرا از اروپا به آسیا سرایت کرده 
که هر  است. همچنین باید توجه داشت 
دو رهبر بزرگ انقلاب تقید به تک همسری 
داشتند و چند همسری را برای نزدیکان 
خود نمی پسندیدند بلکه در صورت خوف 
عدم عدالت آن را جایز نمی دانستند. آنچه 
در پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر 
آثار حضرت آیت ا... خامنه ای منتشر شده، 
در نظر ایشان بنا بر ادله معتبر دینی، چند 
همسری مردان مباح اما غیر مستحب است، 
اما از آنجا که مطابق دلایل قرآنی جواز آن 
مشروط به اطمینان از رعایت عدالت بین 
همسران شده است. بنابراین هر گاه از نظر 
بین  عدالت  رعایت  تحقق  عدم  عقلایی 
همسران محتمل باشد ازدواج مجدد شوهر 

جایز نیست.

  محسن روحی صفت 
کارشناس مسائل بین الملل

کنش های     افشای ابعاد جدیدی از فساد در فوتبال با وا
مختلفی مواجه شده است. مهم ترین دلایل این فساد را 

چه می دانید؟
ما نیاز داریم در زمینه فساد در فوتبال ایران یک آسیب 
شناسی جدی صورت بگیرد. مهم ترین نکته ای که در این 
زمینه وجود دارد این است که هنگامی که افراد ناتوان و کسانی 
که دارای سوء مدیریت هستند در هر مجموعه ای قرار بگیرند 
در نهایت پیامدهای منفی آن خود را نشان خواهد داد. این 
وضعیت مختص به فدراسیون فوتبال نیست و ممکن است در 
هر مجموعه ای به وجود بیاید. دلیل فسادهای اخیر نیز عدم 
شایسته سالاری در فدراسیون فوتبال بوده است. به نظر من 
مدیری که ناتوان است سوراخی به نام نفوذ در مجموعه اش 
به وجود می آورد. این نفوذ نیز می تواند سیاسی، اقتصادی، 
امنیتی یا هر حالتی داشته باشد. این واقعیت تلخ نیز امروز 
در جامعه وجود دارد. واقعیت غیر قابل انکار این است که 
کارآمدی مدیریتی  مجموعه فدراسیون فوتبال امروز از یک نا
کارآمدی با نارضایتی عوامل مختلف  رنج می برد و این نا
در فوتبال کشور همراه شده است. از سوی دیگر نظارت بر 
فدراسیون فوتبال نیز به صورت جدی و قاطع وجود ندارد. به 
همین دلیل نیز رخ دادن فساد اقتصادی در چنین فدراسیونی 
دور از ذهن نیست و باید انتظار چنین اتفاقاتی را داشت. هر 
زمان پول بی حساب و کتاب در فوتبال کشور وجود داشته 
باشد و مدیران بالادستی نیز نظارت کافی نداشته باشند 
شرایط به شکلی رقم می خورد که دو مدیر ارشد فدراسیون که 
مسئول برگزاری مسابقات و داوری آن هستند متهم به فساد 
اقتصادی و گرفتن رشوه می شوند. حلقه مفقوده این وضعیت 
نظارت است. هنگامی که نظارت وجود نداشته باشد ما شاهد 

چنین اتفاقاتی و شاید تلخ تر از این نیز خواهیم بود. 

ح شده اما     موضوع فساد در فوتبال سال هاست مطر
به صورت جدی پیگیری نمی شود. چرا نهادهای نظارتی با 
علم به وجود فساد در فوتبال رویکرد جدی تری نسبت به 

برخورد با آن در پیش نگرفته اند؟
بنده سال هاست عنوان کرده ام که در فوتبال کشور فساد 
کی نیست و یک  وجود دارد. فدراسیون فوتبال نیز جای ناپا
مجموعه مدیریتی است. این افراد هستند که یک مجموعه 
ک تبدیل می کنند. در واقع ما باید  ک را به یک مجموعه ناپا پا
به دنبال کسانی باشیم که وقتی در یک مجموعه قرار می گیرند 
آن مجموعه را به فساد می کشند و با ذهن بیمار و معیوبی که 
دارند کلیت مجموعه را زیر سوال می برند. هنگامی که یک 
محیط سازمان به فساد آلوده شود از قداست آن سازمان بین 
افکار عمومی جامعه کاسته خواهد شد. در مقابل مدیر فهیم 
و توانمند باعث خواهد شد که سازمان از جایگاه ارزشمندی در 
جامعه برخوردار باشد. در سال های اخیر در فدراسیون فوتبال 
کارآمدی مشاهده نشده و افرادی که بتوانند اتفاقات مهمی را 
برای فوتبال کشور رقم بزند وجود نداشته است. کارهای بزرگ 
توسط افراد کوچک هیچ زمان به سرانجام نخواهد رسید. 
کارهای بزرگ باید توسط افراد بزرگ و با هدف گذاری و برنامه 
کارآمد که در گذشته  ریزی به نتیجه برسد. جمع آوری عده ای نا
کارآمدی آنها اثبات شده در یک مجموعه  در حوزه های دیگر نا
چنین  در  داشت.  نخواهد  همراه  به  فساد  جز  نتیجه ای 
مجموعه ای چگونه می توان به دنبال نوآوری و خلاقیت بود. 

بیان در کنفرانس ها قبل     در سال های اخیر اغلب مر
و بعد از بازی از جهت گیری داوران و حمایت از تیم های 
ح شدن اتهام رشوه  مختلف گلایه و انتقاد کرده اند. مطر

بیان  به رئیس کمیته داوران به نوعی تأیید اظهارات مر
تیم های مختلف در این زمینه نیست؟

در شرایط کنونی بی انضباطی مدیریتی در فدراسیون فوتبال 
کم شده است. در چنین شرایطی است که مربیان فوتبال  حا
عنوان می کنند در کنفرانس های خبری شرکت نمی کنند و 
کسی نیز نمی تواند با آنها برخورد کند. هنگامی که یک مربی 
و یا مدیر ورزشی از چنین ادبیاتی استفاده می کند آیا می توان 
انتظار داشت در چنین مجموعه ای نظم و انضباط وجود 
ج  داشته باشد. سوال مهمی که وجود دارد این است که هر
ج در فوتبال کشور به سود چه کسانی است؟ چه تدبیری  و مر
برای این وضعیت اندیشیده شده است؟ هنگامی که مربیان 
تیم های مختلف داوران به جهت گیری متهم می کنند و در 
مقابل نیز داوران درباره مربیان آدرس و آمار می دهند به چه 
معناست؟چرا مدیران فدراسیون علیه این آمارها وآدرس ها 
کمیته اخلاق در این  سکوت کرده و آن را پیگیری نکردند؟
میانه چه جایگاهی دارد؟ مسلم است که هنگامی که فوتبال 
کشور با چنین وضعیتی مدیریت می شود موضوعاتی مانند 
رشوه دادن و رشوه گرفتن نیز شکل می گیرد. امروز افکار عمومی 
جامعه نسبت به پشت پرده های فوتبال کشور نگران است و 
گمان می کند اتفاقاتی در پشت پرده در سرنوشت مسابقات 
فوتبال نقش دارند. این در حالی است که مدیران فوتبال 
کشور در مقابل این حساسیت ها سکوت کرده اند.به عنوان 
مثال نتیجه تحقیق و تفحص مجلس از عملکرد مالی۱۰ ساله 
استقلال و پرسپولیس به کجا رسید؟چرا نتایج آن در اختیار 

مردم قرار نگرفت؟ آیا اژدهای هفت سر در این زمینه نقش 
نداشته است؟ وقتی نهادهای قانونی مانند مجلس نتایج 
بررسی های خود را اعلام نکرده و کار را رها کرده چه انتظاری 
از بقیه نهادها دارید؟ واقعیت این است که فدراسیون فوتبال 
بیش از۱۵ سال است که در اختیار یک تفکر و افراد خاص قرار 
گرفته است. از چنین فدراسیونی چه انتظاری می توان داشت؟ 
به همین دلیل نیز مربیان و بازیکنان در فضای مجازی علیه 
همه تاخت و تاز می کنند و مدیران فوتبال نیز تنها تماشا 

می کنند. 

   چرا نتیجه تحقیق و تفحص مجلس از عملکرد10 ساله 
ل به نتیجه نرسید؟ چه کسی متولی  پرسپولیس و استقلا

پیگیری نتایج این تحقیقات است؟
دستگاه های نظارتی باید به موضوع ورود کنند و برای مردم 
مشخص کنند که چه اتفاقاتی در پشت پرده فوتبال کشور در 
خ دادن است. در شرایط کنونی نوک پیکان انتقادات  حال ر
نسبت به دستگاه های نظارتی نیز قرار دارد. اینکه در یکی 
از استان های کشور علیه دو نفر از مدیران ارشد فدراسیون 
اقامه دعوا شود آیا به نتیجه خواهد رسید؟ آیا پرونده های 
بزرگ تری که در گذشته وجود داشت به نتیجه رسیده که این 
پرونده نیز به نتیجه برسد؟قاضی و بازپرسی که این موضوع را 
پیگیری می کند باید احساس امنیت کند تا بتواند این پرونده 
کنون  را به سرانجام برساند. برخی از رسانه ها نیز از گذشته تا
در قالب باج خواهی فعالیت می کردند و به عناوین مختلف 
بازیکن داخلی و خارجی به تیم های مختلف می فرستادند. 
مطالبات مردم تنها از دولت و نمایندگان مجلس نیست و 
بلکه مردم نسبت به نهادهای نظارتی و قضائی نیز مطالباتی 
دارند که یکی از آنها برخورد با کسانی است که در فوتبال کشور 

فساد می کنند. 

   نقش مهدی تاج به عنوان رئیس فدراسیون در این 
وضعیت به چه صورت است؟ تاج به چه میزان موفق شده 

نابسامانی های فوتبال را ساماندهی کند؟
سوءمدیریت در فدراسیون فوتبال مشهود است. در چنین 
شرایطی است که افراد زیرمجموعه نیز فرصت سوءاستفاده و 
فساد پیدا می کنند. هنگامی که دو مدیر ارشد فدراسیون که 
به صورت مستقیم مسئول برگزاری مسابقات لیگ هستند با 
اتهام رشوه مواجه می شوند اولین سوالی که به ذهن متبادر 
کارآمدی را چه کسی  می شود این است که چنین مدیران نا
انتخاب کرده است؟ این افراد انتخاب آقای تاج بوده و آقای 
تاج چنین افرادی را به عنوان مدیران زیرمجموعه خود 
گر  انتخاب کرده است. البته از رئیس فدراسیونی که با اما و ا
انتخاب شده نمی توان انتظار بیشتری داشت. هنگامی 
کم نیست و حتی یک  که نظم و انضباط بر فدراسیون حا
مسابقه لیگ نیز بدون حاشیه و سروصدا برگزار نمی شود 
کارآمدی  ج است. در واقع نا ج و مر نشان دهنده نوعی هر
از بالای هرم به پایین هرم منتقل شده است. انتخابات 
رئیس فدراسیون توسط افرادی تأیید می شود که وجاهت 
که در سازمان های غیررسمی  قانونی نداشتند. افرادی 
حضور داشتند در چنین شرایطی تصمیم گیرنده بوده اند. 
در نهایت نیز آقای تاج در یک انتخابات پر از ابهام به عنوان 
رئیس فدراسیون انتخاب شد. هنگامی که چنین اتفاقی رخ 
می دهد چه انتظاری از زیرمجموعه چنین فردی دارید که 
نظم و انضباط را رعایت کنند. زیرمجموعه چنین فردی نیز 
مرتکب تخلف می شوند که در شرایط کنونی نیز این اتفاق 

رخ داده است. 

امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

اژدهای هفت سر فوتبال اژدهای هفت سر فوتبال 
را پیدا کنیدرا پیدا کنید

خبــــر
 توضیح هیأت عالی نظارت مجمع  درباره    

لایحه عفاف و حجاب
مرکز رســانه و روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در پی انتشار نامه رئیس هیأت عالی نظارت به شورای 
نگهبان درخصوص یکی از جلسات بررسی لایحه حمایت 
از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در هیأت 
عالی نظارت که به عنوان رسیدگی نهایی در فضای مجازی 
انتشــار یافته، توضیحاتی ارائه کرد به گــزارش این مرکز 
متن کامل این توضیحات به شــرح زیر است: ۱- مصوبات 
هیأت عالی نظارت با رأی اکثریت اعضا به تصویب می رسد 
و اینگونه نیســت که صرفــاً نظر رئیس هیأت باشــد. ۲- 
لایحه حمایت از خانواده از طریــق ترویج فرهنگ عفاف و 
حجاب بعد از مغایرت  های اعلامی هیــأت عالی نظارت با 
سیاست های کلی ابلاغی، در مجلس شورای اسلامی اصلاح 
شد اصلاحات انجام شده در مجلس مجدداً در جلسه هیأت 
عالی نظارت بررسی گردید و هیأت عالی نظارت اصلاحات 
انجام شده را پذیرفت و در تاریخ ۳۰ اردیبهشت ۱۴۰۳نظر 
موافق اعضای هیأت عالی نظارت به شــورای نگهبان اعلام 
شد. ۳- دولت به ویژه بانک مرکزی در مورد ماده ۵۴ لایحه 
حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب 
مخالفت صریح خود را در جلسه هیأت عالی نظارت اعلام 
نموده و اعتقاد داشتند که اجرای این مصوبه باعث لطمه به 
ثبات مالی کشور و مغایرت با بند ۹ سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی اســت که همین استدلال مســتند رأی اکثریت 
هیأت عالی نظارت بــود. بنابراین آنچه در فضای مجازی به 
عنوان مصوبه نهایی هیأت عالی نظارت منتشر شده است 
تصویری ناقص و برداشتی ناصحیح از روند بررسی در هیأت 

عالی نظارت است. 

میدهند مربیانوداورانعلیههمآدرسوآمار

کماست فدراسیونفوتبالحا بیانضباطیمدیریتیبر

مجموعهاشبهوجودمیآورد مدیریکهناتواناستسوراخیبهنامنفوذدر

نشد؟ پرسپولیسواستقلالمنتشر چرانتیجهتحقیقوتفحصمجلساز
آرمان ملی- احسان انصاری: در هفته های اخیر پرونده ای تحت 
عنوان فساد در فوتبال باز شد و طبق اطلاعات اولیه چند مقام 
ارشد فدراسیون فوتبال و چند چهره رسانه ای احضار شدند. بعد 
، باشگاه مورد نظر دادگستری  از گمانه زنی در مورد اسامی افراد درگیر
استان کرمان در اطلاعیه ای ضمن تایید وجود چنین پرونده ای از 
بررسی موضوع و احضار افراد درگیر خبر داد. در همان زمان به صورت 
غیررسمی نام دو نفر از مدیران ارشد فوتبال، خداداد افشاریان، عضو 
هیات رئیسه و رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال و سهیل مهدی، 
کمیته برگزاری مسابقات سازمان لیگ و یک چهره مشهور  رئیس 
ح شد. همچنین با  رسانه ای به عنوان افراد درگیر در این پرونده مطر
توجه به ورود نهادهای امنیتی و قضائی استان کرمان مشخص شد 

پرونده مربوط به یکی از تیم های لیگ برتری این استان است. در آن 
زمان نام تیم مس رفسنجان بود که بیشتر به گوش می رسید. در آخر 
هفته گذشته مشخص شد آنچه به عنوان اطلاعات غیررسمی منتشر 
شده بود، حداقل در مورد اسامی نفرات و نام تیم مورد نظر درگیر در 
پرونده فساد صحت داشته است. در هفته گذشته خداداد افشاریان و 
سهیل مهدی از سمت خود کناره گیری کردند. همچنین با حضور برخی 
مدیران سابق و فعلی فوتبال کرمان و شرکت مس در رسانه ها و صدا و 
سیما اثبات شد که باشگاه مورد ارجاع در این پرونده همان باشگاه 
مس رفسنجان است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی ابعاد مختلف 
این فساد اقتصادی و دلایل آن با امیررضا واعظ آشتیانی، مدیرعامل 
پیشین باشگاه استقلال تهران گفت وگو کرده که در ادامه می خوانید. 

رابرای دستگاههاینظارتیبایدپشتپردهفوتبالکشور

مردمشفافکنند

کارآمدیمدیریتفدراسیون نا فوتبالریشهدر فساددر

دارد

سوءمدیریت در فدراسیون فوتبال مشهود 
اســت. در چنیــن شــرایطی اســت کــه افراد 
زیرمجموعــه نیــز فرصــت سوءاســتفاده و 
فســاد پیدا می کننــد. هنگامی کــه دو مدیر 
ارشــد فدراســیون کــه به صــورت مســتقیم 
مسئول برگزاری مســابقات لیگ هستند با 
اتهام رشوه مواجه می شــوند اولین سوالی 
که به ذهــن متبــادر می شــود این اســت که 
کارآمــدی را چــه کســی  چنیــن مدیــران نا

انتخاب کرده است؟

کتــاب در  هــر زمــان پــول بی حســاب و 
فوتبال کشور وجود داشته باشد و مدیران 
بالادســتی نیز نظارت کافی نداشــته باشند 
شــرایط بــه شــکلی رقــم می خــورد کــه دو 
مدیر ارشــد فدراسیون که مســئول برگزاری 
مســابقات و داوری آن هســتند متهــم بــه 
فســاد اقتصادی و گرفتن رشــوه می شــوند. 
حلقه مفقوده این وضعیت نظارت اســت. 
هنگامی که نظارت وجود نداشــته باشد ما 
شاهد چنین اتفاقاتی و شــاید تلخ تر از این 

نیز خواهیم بود

علی باقری، از رایزنی تلفنی با وزیر خارجه خارجه روســیه خبر داد و 
نوشت »همکاری  متقابل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی در حال ارتقاس. 
باقری در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »در تداوم ملاقات ها و تماس های 
دیپلماتیک، پذیرای تماس تلفنی همتای روس، ســرگئی لاورف بودم. 
برنامه های دوجانبه و چندجانبــه را با یکدیگر مــرور کردیم. همکاری  
متقابل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی در حال ارتقاســت. مسیر چند 
جانبه گرایی انتخاب راهبردی ایران و روســیه برای شکل دهی به جهانی 
عادلانه است که در آن هر بازیگر بر اساس ظرفیتش فرصت نقش آفرینی 
می یابد.این دیپلمات ارشد ایران در آخرین روزهای اردیبشهت ماه و در 
ســفر به جمهوری تاتارستان روســیه گفته بود »رهبران ایران و روسیه 
به گونه ای عمل کردند که تهدید تحریم هــا را به فرصت نوین همکاری، 

نه تنها بین ایران و روسیه، بلکه کشــورهای منطقه تبدیل کرد«. وزارت 
امور خارجه روســیه نیز در بیانیه ای درباره این گفت وگوی تلفنی اعلام 
کرد: سرگئی لاوروف تســلیت عمیق خود را به همکار ایرانی اش درباره 
درگذشت)شهادت( اندوهبار ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران و حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران اعلام کرد. باقری کنی از حاکمیت 
فدراسیون روسیه برای توجه و حمایتی که نشان داده است و همدردی و 
همدلی خالصانه آن با مردم ایران که از این تجربه سخت رنج برده اند، تشکر 
کرد. رفین همچنین بر تعهد راسخ خود نســبت به تداوم بی قیدوشرط 
روندی که روسای ۲ کشور برای تشکیل یک شراکت راهبردی میان روسیه 
و ایران بر ســر آن توافق کرده اند و بر آمادگی خود بــرای اجرای تمامی 

توافق ها و پروژه های موجود در حوزه های متعدد تاکید کردند.

همکاری متقابل 
ایران و روسیه در 
حال ارتقاست


